
lidad de las empresas, y por tanto se están tomando las deci-
siones oportunas. Por tanto, tenemos mayor estabilidad,
vamos a tener mayor estabilidad y vamos a crecer más que
la media de la Unión Europea, que es probablemente la parte
del mundo que mejor está resistiendo y mejor está afrontan-
do esta situación.

Hoy la crisis económica, por primera vez, y es un dato
que he resaltado mucho en los últimos tiempos, genera
moderación de crecimiento, pero no genera una crisis impor-
tante como pasaba anteriormente. Y, sobre todo, el dato
importante es que la Comunidad Valenciana va a seguir con-
vergiendo con Europa y va a seguir acercándose, porque sus
niveles de crecimiento y de generación de empleo van a ser
mucho mejores que los de la media europea.

Algo ha cambiado, algo ha cambiado sustancialmente en
el panorama económico de nuestra comunidad y de nuestro
país. Aquellos que nos decían que todo era fruto de la
coyuntura, hoy tendrán que cambiar el discurso, porque no
era fruto de la coyuntura el crecimiento. Hoy, en época de
moderación de crecimiento nosotros seguimos por primera
vez creciendo más que la media nacional y bastante más que
la media europea.

La senyora presidenta:

Senyor president.

El senyor president del Consell:

Acabo.
La estabilidad es producto del proceso de modernización

económica y productiva que hemos realizado. Por tanto, a
pesar, señoría, de la brevedad de esta comparecencia y de
este debate, yo quiero apartarme explícitamente de cual-
quier análisis catastrofista. Hasta ahora los resultados nos
han dado siempre la razón. Es un momento delicado, pero es
un buen momento para la economía valenciana en compara-
ción con el resto de funcionamiento de las economías del
resto del mundo. Vamos a seguir creciendo y, por tanto, yo
pido confianza, serenidad, para que nuestro progreso se siga
asentando sobre bases sólidas.

Muchas gracias.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.
Té la paraula l’il·lustre síndic del Grup Parlamentari

Socialista–Progressistes per a formular la seua pregunta.

El senyor Puig i Ferrer:

Moltes gràcies, presidenta.
Senyores i senyors diputats.
Senyor Zaplana, tres mesos després d’aparéixer l’escàn-

dol seguix vosté sense donar a esta Cambra cap explicació
al voltant de la seua relació amb el director general de
Gescartera i assessor seu, el senyor Morey.

S’ha negat a comparéixer ací, s’ha negat a comparéixer
a Madrid, ha bloquejat la comissió d’investigació, no han
contestat ni una de les més de cent preguntes formulades.
S’ha dedicat només a amenaçar l’oposició, s’ha dedicat

només a utilitzar el ventilador, però encara no ha dit una
cosa ben senzilla: per a què va nomenar Morey i per què el
va nomenar.

A vosté és possible que el faça riure, no sé si als afectats,
a eixos que els han furtat 18.000 milions els fa riure tant,
però en qualsevol cas li vull dir que conteste d’una vegada,
que conteste ja quins criteris va tenir en compte a l’hora de
determinar la conveniència de nomenar el senyor Morey i
quines mesures ha pres després d’estar implicat en l’escàn-
dol. (Aplaudiments des d’un sector de la Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Puig.
Té la paraula per a respondre el senyor president.

El senyor president del Consell:

Con la venia, señora presidenta.
Señorías.
Señor Puig, ya empezamos a comprobar cuál es el cam-

bio de tono en la oposición del señor portavoz, elevar la voz.
Pero, en cualquier caso, decirle que yo soy responsable

del nombramiento del señor García Morey y del cese del
señor García Morey. Que usted, porque eso sí que lo he
explicado, conoce las condiciones por las cuales fue nom-
brado asesor. Y desde luego, sería su señoría el que tendría
que explicar qué es lo que quiere investigar o qué relación
tengo yo que vaya más allá del nombramiento y del cese.
(Aplaudiments des d’un sector de la Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.
Té la paraula el senyor Puig.

El senyor Puig i Ferrer:

Moltes gràcies, presidenta.
Senyor Zaplana, la seua obligació d’explicar al

Parlament les seues accions de govern, no són negociables,
és la seua obligació. La qualitat de la democràcia exigix tin-
dre un govern honrat i transparent, això és una exigència,
això és una exigència.

Estem en una sessió de control al Govern i no en un trà-
mit per a atacar l’oposició, que és com convertix vosté sem-
pre les compareixences en esta Cambra.

Els valencians tenen dret a saber o no tenen dret a saber
per què va contractar vosté el senyor Morey? I quins consells
li va donar? O és que no li va donar cap consell? No va fer
res? Coneixia o no coneixia l’assessor apoderat de
Gescartera? No el coneixia i el nomena? O és veritat que
vosté regala el càrrec d’assessor com si d’una rifa es tractara?

En qualsevol cas, podrem tindre els diputats i les diputa-
des de l’oposició, podrem saber alguna vegada el que li hem
preguntat per escrit? Podrem saber les relacions que tenen
les empreses de Morey amb la Generalitat Valenciana?
(Remors)

Està en joc la seua credibilitat i la credibilitat del Govern
Valencià. I el que és més important, la credibilitat de la
Presidència de la Generalitat Valenciana, que en última ins-
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tància no va ser capaç ni de cessar ràpidament l’assessor en
saber-se enmig de l’escàndol. Tot el contrari, no és el que
vosté ha dit: Morey estava imputat i declarant a l’Audiència
Nacional i vosté va dir que no el cessaria. Per què, senyor
Zaplana, no se va atrevir a cessar fulminantment el senyor
Morey?

A mesura que avancen les investigacions de la Comissió,
la mentida representa tot el que representa Gescartera, les
mentides de Pilar Valiente, les falsedats del secretari d’Estat
d’Hisenda, el cinisme de Ramallo, aquell diputat que va vin-
dre a fer-li...

La senyora presidenta:

Per favor, silenci.

El senyor Puig i Ferrer:

...campanya electoral a vosté al 1995, i que dia allò que
havíem amagat Roldán i tot això. Aquell, aquell que ha pas-
sat de no saber res de l’assumpte Gescartera a estar implicat
per haver rebut regals milionaris, a ser el notari de l’empre-
sa estafadora i a tindre la filla de sòcia de Camacho.

Igual de mentirós com Morey, el seu amic, el seu asses-
sor, igual de mentirós com Morey, que només era “el pare de
la nóvia”. El pare de la nóvia i apoderat de Gescartera
Dinero, apoderat de Gescartera Gestión, apoderat de
Gescartera Pensiones, apoderat de Gescartera Red Comer-
cial, apoderat de Gescartera Holding. Només era el pare de
la nóvia i encobridor, a través d’una empresa que coneix bé,
Cantábrico, de les desfetes de Camacho.

Senyor Zaplana, vosté i Camacho compartien col·labo-
rador, el senyor Morey. Li va presentar en algun moment el
senyor Camacho?

La senyora presidenta:

Silenci, per favor.

El senyor Puig i Ferrer:

Coneix vosté el senyor Camacho?
El que ja està provat –això no és una especulació, està

provat– és que el senyor Morey es va presentar al senyor
Castro y Ruiz de la Serna com a assessor seu, com a asses-
sor del president de la Generalitat; i, per tant, la vinculació
que vosté afirmava que no existia, existix. I entre altres
qüestions, vosté ja hauria d’haver aplicat la Llei d’incompa-
tibilitats, aquella que diu en el seu article 15 que ningú podrà
invocar o fer ús de la seua condició pública per a l’activitat
mercantil, industrial o professional.

En conseqüència, ja ha obert l’expedient? Ja ha fet algun
tipus de mesura? Com no ha obert cap expedient que
almenys salve la cara de la Generalitat Valenciana, que és la
rialla nacional? I finalment, qui assumix la responsabilitat
política d’haver nomenat assessor un senyor que ha utilitzat
el càrrec de la Generalitat Valenciana per col·laborar en una
estafa que ha costat 18.000 milions de pessetes? Qui assu-
mix la responsabilitat? (Remors. Aplaudiments des d’un sec-

tor de la Cambra)

Senyor Zaplana...

La senyora presidenta:

Silenci. Senyor Puig, acabe. (Aplaudiments des d’un sec-

tor de la Cambra)

El senyor Puig i Ferrer:

...massa dubtes, massa ombres, massa frivolitats. Si és
veritat que vosté no té res a amagar, si és veritat que està tot
tan clar, no tindrà cap inconvenient en, ara mateix, anunciar
que deixa de vetar la comissió d’investigació, i que podrem
acabar amb tanta mentida i amb tanta irresponsabilitat.

Moltes gràcies. (Aplaudiments des d’un sector de la

Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Puig.
Té la paraula el molt honorable senyor president.

El senyor president del Consell:

Con la venia, señora presidenta.
Señorías.
Señor Puig.
Le voy a reiterar una vez más, porque su esfuerzo de hoy

lo merece, cuáles son los motivos. Lo he dicho por pregun-
ta parlamentaria en contestación por escrito, y lo he dicho a
los medios de comunicación y se lo he dicho a sus señorías
ya en el debate de política general. Lo vuelvo a decir.

Entiendo, y entendí en aquel momento, que hay personas
que pueden ayudar a la Comunidad Valenciana a cambio de
nada, personas que tienen (remors) interés en defender los
intereses de esta tierra sin misión específica y sin retribu-
ción. Son de la comunidad y tienen más o menos notoriedad.
No les hago a ninguno de ellos un examen previo, no les
exijo nada y no ofrecen nada.

Esas condiciones a sus señorías les podrán parecer
malas, buenas o regulares. Pero esa es mi responsabilidad,
que asumo plenamente. A partir de ahí, será su señoría el
que tenga que decir qué quiere investigar, por qué quiere
investigar, qué datos o qué argumentos tiene, porque yo no
tengo absolutamente ninguno. (Remors)

Me ha hecho una pregunta concreta. ¿Conoce usted al
señor Camacho? No lo he visto en mi vida. Pero fíjese qué
fácil es darle la vuelta. Usted sí que conoce a las personas
que se han llevado los fondos reservados. ¿Es usted respon-
sable? (Aplaudiments des d’un sector de la Cambra) Son
amigos suyos, son amigos suyos. ¿Es usted responsable de
haberse llevado los fondos reservados de este país (remors)

por conocer a esas personas?

La senyora presidenta:

Silenci, per favor.

El senyor president del Consell:

Mire, señoría, está su señoría intentando artificialmente
–con ayuda, sin duda– crear una situación que simplemente
no existe. Se han intentado malinterpretar mis palabras del
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debate de política general cuando dije “no se podrá demos-
trar”. ¡Ah!, ¿no se podrá demostrar? No se podrá demostrar
porque es mentira. Porque no ha existido.

Yo al señor García Morey... no recuerdo haber hablado
nunca con él. Él dice que lo saludé en una recepción amplia
una vez. Pues será verdad. Será verdad. Absolutamente nada
más. Será su señoría quien tiene que decir qué es lo que yo
más puedo aportar, qué quiere que le diga, qué tengo que
demostrar, qué pruebas o datos existen o de qué se trata de
investigar. Si a mí me dicen qué es lo que quieren investigar,
pues yo les contestaré. Pero a estas alturas no sé lo que su
señoría quiere investigar.

Mire, en esta comunidad ha habido situaciones anóma-
las, y no quiero poner el ventilador ¿Son responsables las
personas que estaban en ese momento al frente de su res-
ponsabilidad? (Remors) ¿Sí?

La senyora presidenta:

Per favor, silenci. Silenci.

El senyor president del Consell:

¿Sí? Pues mire, el señor Lerma es responsable de haber-
le nombrado a usted (Remors) Sí. Y usted de haber firmado
autorizaciones de pago por encima del máximo de adjudica-
ción directa previsto en aquella época a personas que pres-
taban colaboración al Partido Socialista, que hacían infor-
mes que no existen, y que también puedo presumir que era
para financiar al Partido Socialista. (Remors)

La senyora presidenta:

Silenci, per favor. (Aplaudiments des d’un sector de la

Cambra. Remors) Silenci, per favor.

El senyor president del Consell:

El señor Puig, por si alguien no lo ha oído, dice desde su
escaño que eso es mentira. Bien. En cualquier caso, yo no
quiero... Ha dicho que es mentira públicamente, yo creo que
lo ha oído casi toda la Cámara. Y yo lo repito porque así la
trascripción, porque así la trascripción...

Yo no quiero remover nada, señor Puig. (Remors) Lo
único que quiero, (remors) lo único que quiero es que el cri-
terio sea el mismo para todos, que el criterio sea el mismo
para todos. ¿De qué se acusa en estos momentos al presi-
dente y al Gobierno? ¿De haber nombrado a un señor? Eso
es conocido. ¿De haberlo cesado?

La senyora presidenta:

Silenci, per favor.

El senyor president del Consell:

Es conocido. ¿De qué más? ¿Cuál es el siguiente paso?
¿Dónde está el dato? ¿Dónde está el argumento? ¿Qué es lo
que hay? 

Ha ido el señor García Morey y ha hecho una declara-
ción en la comisión de investigación del Congreso de los

Diputados. Yo lo he dicho aquí en el debate de política gene-
ral, por escrito en contestación a las preguntas y ahora lo
digo en la sesión de control. ¿Qué más quieren sus señorías?
¿Que yo participe en el folletín en el que están convirtiendo
a esta comunidad? No. Yo vendré aquí (remors) todas las
sesiones de control a que sus señorías se diviertan. Y vendré,
porque es mi obligación democrática. Pero no me pidan que
colabore con este desatino. (Aplaudiments des d’un sector

de la Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.
Per a formular la pregunta del Grup Parlamentari

d’Esquerra Unida, té la paraula l’il·lustre síndic senyor
Ribó. (Remors)

El senyor Ribó i Canut:

Senyora presidenta.
Senyor president.
Recentment s’ha negociat, s’ha signat en el nostre país i

amb intervenció directa del seu Govern, dos acords amb el
grup d’empreses Paramount, la Parks i la Pictures,  de
Carolina del Nord, per a dur la gestió de Terra Mítica fins al
2005, i per a col·laborar en la Ciutat del Cinema d’Alacant,
societat Pac Temàtic d’Alacant.

Mire, al nostre entendre són uns acords molt beneficio-
sos per a Paramount Viacom i onerosos tant per a Terra
Mítica com per a la societat Parc Temàtic. En efecte, 2.400
milions en quatre anys per a gestionar Terra Mítica, sense
aportar ni un duro de capital, és un negoci rodó. Un aval de
la Generalitat de 1.100 milions per l’acord de col·laboració
en la Ciutat del Cinema, torna a ser una quantitat molt
suculenta.

La vinculació en el temps i en empreses del mateix grup
dels dos contractes, evidència, al nostre entendre, que el
contracte de la Ciutat del Cinema és condició i conseqüèn-
cia obligada de la desitjada entrada de Paramount en Terra
Mítica, que ha posat unes condicions lleonines per la mala
situació financera d’aquest parc temàtic. Senyor president,
quina valoració fa vosté d’aquests dos acords amb el grup
empresarial Paramount Viacom?

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Ribó.
Té la paraula el molt honorable senyor president.

El senyor president del Consell:

Señora presidenta.
Señorías.
Señor Ribó.
La valoración que hago como presidente de la Generalitat

Valenciana es una valoración extraordinariamente positiva.
Es un acuerdo que a su señoría además le he escuchado recla-
mar en otros momentos para Terra Mítica: la ausencia de un
socio tecnológico. Es muy bueno para Terra Mítica. Y desde
luego, consolida un gran proyecto para esta comunidad como
es la Ciudad de la Luz. Extraordinariamente positiva.
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